

Zeitschrift: The Swiss observer : the journal of the Federation of Swiss Societies in the UK

Herausgeber: Federation of Swiss Societies in the United Kingdom

Band: - (1944)

Heft: 1021

Artikel: La ligne du Brenner

Autor: C. F. F.

DOI: <https://doi.org/10.5169/seals-686441>

Nutzungsbedingungen

Die ETH-Bibliothek ist die Anbieterin der digitalisierten Zeitschriften auf E-Periodica. Sie besitzt keine Urheberrechte an den Zeitschriften und ist nicht verantwortlich für deren Inhalte. Die Rechte liegen in der Regel bei den Herausgebern beziehungsweise den externen Rechteinhabern. Das Veröffentlichen von Bildern in Print- und Online-Publikationen sowie auf Social Media-Kanälen oder Webseiten ist nur mit vorheriger Genehmigung der Rechteinhaber erlaubt. [Mehr erfahren](#)

Conditions d'utilisation

L'ETH Library est le fournisseur des revues numérisées. Elle ne détient aucun droit d'auteur sur les revues et n'est pas responsable de leur contenu. En règle générale, les droits sont détenus par les éditeurs ou les détenteurs de droits externes. La reproduction d'images dans des publications imprimées ou en ligne ainsi que sur des canaux de médias sociaux ou des sites web n'est autorisée qu'avec l'accord préalable des détenteurs des droits. [En savoir plus](#)

Terms of use

The ETH Library is the provider of the digitised journals. It does not own any copyrights to the journals and is not responsible for their content. The rights usually lie with the publishers or the external rights holders. Publishing images in print and online publications, as well as on social media channels or websites, is only permitted with the prior consent of the rights holders. [Find out more](#)

Download PDF: 13.08.2025

ETH-Bibliothek Zürich, E-Periodica, <https://www.e-periodica.ch>

In 1934 he was a prominent figure at the International Red Cross Congress in Tokyo. During the present war he served as first principal delegate of the International Red Cross and had an assistant working with him.

So far as he was permitted he visited and reported on prisoners of war camps in Japan itself, doing everything possible to help prisoners and to obtain for the camp such local supplies as were available. He had not had opportunities of visiting Hong-Kong or Shanghai."

Copious rains have fallen on the northern slopes of the Alps constituting a serious danger of avalanches in the mountain districts of central Switzerland.

In the canton Glarus several districts have suffered through avalanches; just above Engi four houses were buried.

The village of Mörches has suffered badly by blast caused by the force of an avalanche that just missed it; a neighbouring forest was ravaged and a bridge collapsed under the weight of the accumulated snow.

The road along the lake of Brienz was temporarily closed to traffic owing to danger from avalanches.

An avalanche descended on the road near Nessenthal and carried away a farmer.

The heavy fall of snow causing the appearance of the "Geistberg" avalanche interrupted railway traffic on the 10th inst. on the Gotthard line near Amsteg.

WAR and POST WAR TRANSPORT PROBLEMS

SWITZERLAND & OVERSEAS

IMPORT - EXPORT - TRANSIT - TRANSHIPMENT

LARGE OR SMALL



GROUPAGE SERVICES STILL MAINTAINED

Consult :—

ACME TRANSPORT CO. LTD.

Telephone : TEMPLE BAR 5735-6 || LONDON, W.C.2|| Imperial House · Kingsway Telegrams: Acmetrans Estrand London

LIVERPOOL — MANCHESTER — BRADFORD

LA LIGNE DU BRENNER.

Cette ligne, aujourd'hui célèbre, était autrefois d'intérêt secondaire. Elle desservait l'ancienne province autrichienne du Tyrol. Elle a acquis ces derniers temps, par suite de l'évolution de la situation militaire, une importance extraordinaire.

La ligne du Brenner proprement dite, c'est-à-dire le tronçon qui relie Innsbruck à Bozen, a 125 km. de long. Au temps où la domination autrichienne s'étendait encore sur l'Italie septentrionale, elle établissait, par le col du Brenner (1370 m.), la liaison entre le nord du Tyrol et la partie sud de cette province et la Vénétie. Des comptes rendus datant de la période de construction disent que cette ligne fut considérée comme une œuvre appelée à faire date dans l'histoire. La ligne du Brenner a certainement joué un rôle considérable dans le développement des relations commerciales et du trafic entre l'Allemagne et l'Italie.

Les travaux de construction furent entrepris en 1864, et durèrent jusqu'en 1867. A cette époque, les ingénieurs n'avaient pas encore beaucoup d'expérience dans l'établissement des chemins de fer de montagne. Aussi les infiltrations d'eau dans les tunnels, la construction de ponts sur les gorges et de puissants murs de soutènement, posaient-ils des problèmes épineux. La construction du tunnel du Mont-Cenis, achevée en 1871, et qui exigea huit bonnes années d'un dur et difficile labeur, en fournit un exemple.

La ligne fut terminée en quatre ans. Cette rapidité démontre l'importance que les constructeurs de la ligne du Brenner attribuaient à la liaison de l'Italie septentrionale avec Innsbruck et l'Autriche. Il convient d'ajouter que, depuis 1859, une ligne, de 174 km. de longueur, reliait Bozen à Vérone.

La ligne du Brenner a été ouverte à l'exploitation le 24 août 1867. Son inauguration, bien que constituant un important événement, fut célébrée simplement. La Maison impériale d'Autriche était en effet en deuil de l'empereur Maximilien, frère de l'empereur François-Joseph, fusillé peu de temps auparavant au Mexique.

La période de construction fut, vers la fin, marquée par des difficultés financières, qui engagèrent le Gouvernement autrichien à vendre à une entreprise privée, tant la ligne du Brenner inachevée que les autres lignes dont l'Etat était propriétaire. La ligne du Brenner passa alors à un consortium de capitalistes français, anglais et italiens. Il semble même que des capitaux suisses aient été engagés dans l'entreprise. L'affaire ne se termina pas très brillamment.

Outre les difficultés financières dans lesquelles cette ligne alpestre dut se débattre pendant sa construction, elle eut encore fort à souffrir d'événements politiques. L'Autriche soutint contre la Prusse, en 1866, une guerre malheureuse, qui l'affaiblit considérablement. Le jeune royaume d'Italie profita des difficultés de sa voisine pour élargir ses frontières. Après la campagne de 1866, la Vénétie lui échut. Pendant cette campagne, les travaux de la ligne du Brenner furent complètement paralysés. Remarquons enfin que le percement du tunnel du "Muhletal," sur le versant septentrional du Brenner, posa des problèmes particulièrement difficiles, à raison des fortes infiltrations d'eau qui menaçaient d'anéantir l'ouvrage. Il fallut les combattre par tous les moyens. Grâce à l'énergie infatigable de l'ingénieur Charles Etzel, âme de l'en-

treprise, tous ces graves obstacles purent être également surmontés.

Charles Etzel, qui a dirigé la construction de la ligne du Brenner et dont le nom est intimement lié aussi à l'histoire des chemins de fer suisses, était originaire de Heilbronn en Wurtemberg. Ingénieur de chemin de fer, il travailla à la construction des chemins de fer de banlieue de Paris et de Milan. Plus tard, il vint en Suisse. Il a même été un certain temps directeur du chemin de fer Central suisse. C'est lui qui donna l'idée de construire les deux gares de Bâle, la gare centrale, point de jonction avec la compagnie française des Chemins de fer de l'Est et d'Alsace-Lorraine, et l'ancienne gare badoise à Petit-Bâle (aujourd'hui Basel D.R.), établissant la jonction avec les chemins de fer badois. Charles Etzel fut en outre consulté à propos de la construction de divers chemins de fer dans notre pays. Cependant, son œuvre de pré-dilection fut la ligne du Brenner, à laquelle il consacra ses dernières années, et qui a une grosse dette de reconnaissance encerclée lui.

Un tragique destin voulut qu'il succombât, le 2 mai 1865, des suites d'une crise cardiaque, avant que fût terminée son œuvre capitale. A bien des égards, son destin ressemble à celui de Louis Favre, constructeur du tunnel du Saint-Gothard. Ni l'un ni l'autre n'ont pu contempler leur œuvre achevée. La mort de Charles Etzel porta un rude coup à l'entreprise. Pourtant, grâce à ses travaux préparatoires, ses collaborateurs, s'inspirant de ses conceptions, purent mener à bonne fin la construction.

Le nouveau chemin de fer joua rapidement le rôle qui lui était dévolu. Le lac de Garde et la pittoresque Vérone, ainsi que Venise, exercèrent bientôt un puissant attrait sur les amateurs d'excursions. Mais ici encore la guerre a entraîné un changement radical. L'époque des voyages de plaisir est close, tout au moins pour le moment. Aujourd'hui, la ligne du Brenner, voie de communication de premier ordre, sert presque exclusivement à des buts militaires.

(*Bulletin des C.F.F. No. 11.*)

SHORT WAVE TRANSMISSIONS FROM SWITZERLAND.

We hear from Berne that the Swiss Radio has begun a new service on the wave-length 47.28 metres called *Les petites Nouvelles du Pays* at 18.00 G.M.T. (60°c). The usual programme from 8.50 to 9.45 is still being sent out. The Radio Diffusion Suisse would welcome it if compatriots in this country would let them have comments on the reception in their part of the world from time to time, as this would enable them to improve the transmissions.

The Swiss Observer would be very glad to forward any forthcoming observations from our readers, so please write to us.

Drink delicious "Ovaltine"
at every meal—for Health!

THE SWISS FEDERAL TRIBUNAL.

By Federal Judge DR. HANS HUBER, Lausanne.

(*For the translation of this article we are indebted to C. J. Bernheim, Esq.*)

Everyone is happy not to have anything to do with the Courts of Justice. Yet, as citizens of a democratic state, we cannot remain indifferent as to how Justice is being administered in the Confederation and to whom its enforcement is being entrusted. The respect of the Law is one of the most important principles of a State. As, however, this respect of the Law must show itself in the first place in the administration of Justice, even the existence of a State might sometimes depend on whether or not the judicial authorities are equal to their high duties.

The Swiss Federal Tribunal is a conception of the Federal Constitution of May 29th, 1874. Before that date our country possessed only a non-permanent Tribunal, with but a limited jurisdiction, which assembled comparatively seldom and in different localities and to which also the member of the National Assembly could belong.

Just as the National Assembly represents the legislative authority and the Federal Council acts as the administrative and executive power, so does the Federal Tribunal stand for the supreme judicial authority in the country. In these three highest authorities of our state organisation is embodied the principle of the division of power. None of them is subordinated in any way to the others in the execution of its duties. It follows therefore that neither the National nor the States Council is entitled to interfere in the administration of justice although it is these two bodies, jointly acting as National Assembly, which elect the members of the Federal Tribunal. The Federal Council does not exert any control over it either. Nevertheless, the Federal Tribunal submits every year an annual report to the National Assembly in which it gives information regarding the number of cases dealt with and the way they have been settled.

At the present time the Federal Tribunal consists of 26 Members. In case of need their number can be increased to 28 without necessitating any change of the statute. The Federal Judges are elected for a period of six years and, on the occasion of their first election, they are solemnly sworn in. After their first period in office, they are generally re-elected until old age or ill-health causes them to retire. They must devote the whole of their time to their charge and are not allowed to hold any other office of profit nor even to sit on the board of any company. Moreover, a Federal Judge cannot be a member of the Federal, National or States Councils or a judge of the Federal Insurance Tribunal at Lucerne. The Judges may, however, give their services to the State as judicial experts in the framing of new legislation. Likewise, it has happened during the war that the Federal Council has asked individual members of the Federal Tribunal to act as Chairmen of newly created Appeal Commissions.

The members of the Federal Tribunal are obliged to live in Lausanne or its environs. They absolve their military duties in the same way as every other citizen. Among them are to be found not only Colonels but also N.C.O.s and even ordinary privates. Often it happens that the Officers amongst them act as Judges in the military Courts. The higher officials and secretaries